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Van Archiefwet 
  tot Archiefdecreet

Sinds deze zomer beschikt Vlaanderen voor het eerst over een eigen wettelijke 

regeling voor de archieven van de Vlaamse overheden en overheidsinstellingen. Het 

Archiefdecreet is een belangrijke verwezenlijking voor de Vlaamse Vereniging voor 

Bibliotheek, Archief & documentatie vzw (VVBAD). Naar aanleiding hiervan zat 

Bibliotheek- & archiefgids rond de tafel met Vlaams minister van Bestuurszaken en 

Binnenlands Bestuur Geert Bourgeois, het hoofd van de Coördinerende Archiefdienst 

Bart Severi en raadgever Bestuurszaken Bert Corluy.

Interview met minister Geert Bourgeois,  
Bart Severi en Bert Corluy.

V.l.n.r. Johan Vannieuwenhuyse, Geert Bourgeois, Bart Severi, Bert Corluy en (met de rug naar de camera) Bruno Vermeeren.
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Het Archiefdecreet is nu al operatief. Op 5 augustus 
2010 was er de publicatie in het Belgisch Staatsblad. 
Wanneer zullen de uitvoeringsbesluiten er zijn?

Minister Bourgeois: “Voor de kwaliteitscriteria, de selec-
tiecommissies en het steunpunt is het de bedoeling dat de 
uitvoeringsbesluiten op 1 januari 2012 in werking treden. 
Voor het centraal register en de externe audit is de streef-
datum 1 januari 2013. Maar de bevoegdheden en de 
verantwoordelijkheden liggen vast. Het decreet is in werking 
sinds augustus.”

Wordt er een informatiecampagne gepland rond het 
decreet?

Bart Severi: “Ja, er komt een infosessie voor zorgdragers 
binnen de Vlaamse overheid maar ook voor zorgdragers 
buiten de overheid. Er staat al een voorstel op papier en 
we weten ook al vrij goed wat de onderwerpen zijn omdat 
we nu al vragen krijgen uit de sector. We mikken eigenlijk 
op begin 2011 omdat er dan ook al meer duidelijkheid zal 
zijn over de uitvoeringsbesluiten. Ik denk dat een infosessie 
voor de doelgroep pas nuttig is als we zoveel mogelijk infor-
matie over de concrete uitwerking kunnen geven.”

En hoe zien jullie die infosessies?

Bart Severi: “In eerste instantie dachten we aan een alge-
mene infosessie. Maar misschien kan het ook provinciaal. 
Over de vorm en de plaats moeten we nog nadenken.”

De archiefsector is al lang vragende partij voor een 
aangepaste regelgeving. Het hele dossier is recent in een 
stroomversnelling gekomen. Hoe komt dat? Waarom is 
de Vlaamse overheid zich opeens bewust geworden van 
het belang van archiefbeheer?

Minister Bourgeois: “Eerst en vooral wil ik de VVBAD 
bedanken voor de inbreng bij het decreet. Ik wil uitdrukkelijk 
ook Bart Severi feliciteren met het werk. Ik denk dat het een 
schoolvoorbeeld is van een totstandkoming van een decreet, 
breed gedragen, goed uitgewerkt en helder geschreven. 
Ook puik werk van onze eigen administratie. Maar om 
te komen op uw vraag: de sector was al lang vragende 
partij en ook in het Vlaams Parlement was er al heel lang 
een sterke stroming die iets wou doen. Ik denk aan wijlen 
Chris Vandenbroeke, één van de pioniers die herhaaldelijk 
al in een vorige bestuursperiode aangedrongen had op 
een Vlaams Archiefdecreet. Maar ik denk ook aan Dany 
Vandenbossche, Jos Stassen en Marino Keulen. In 2007 
werd een nota van mij goedgekeurd door de regering. Er 
werd dan een werkgroep opgericht en in 2008 volgde 
de uitwerking van het decreet. Die nota van mij was iets 
omvattender, die had het ook over de gefaseerde inrichting 
van ons eigen archiefdepot in Vilvoorde dat in september 
laatstleden opende. De nota was ook aanleiding voor een 
studie door de Vlaamse bouwmeester voor het Vlaams 
Archiefhuis. Ik denk dat toen, in alle bescheidenheid, de 

formele start gegeven is van wat nu voorligt. Het bewustzijn 
is in die jaren wel gegroeid.”

Bart Severi: “Bij het opmaken van het decreet hebben we 
gemerkt dat de sector heel actief opriep tot een modernere 
archiefregelgeving. Het feit dat jullie wensen op papier ston-
den, was heel belangrijk. De Proeve van Archiefdecreet die 
de VVBAD heeft opgesteld was eigenlijk de eerste keer dat 
de sector heel duidelijk zei: ‘Kijk, een archiefdecreet moet 
aan die en die aspecten voldoen.’” 

Hoe zal het archiefbeheer binnen de Vlaamse overheid 
nu concreet aangepakt worden, zowel voor het dyna-
misch als voor het statisch archief?

Minister Bourgeois: “Er is een Coördinerende Archiefdienst 
opgericht. Er zijn informatiebeheerders en archivarissen 
per beleidsdomein aangesteld die archiefbeheersplannen 
moeten opstellen voor elk van hun entiteiten. Er is ook een 
nieuw professioneel archiefdepot in Vilvoorde voor het 
semistatisch archief van de Vlaamse overheid. Ook is er een 
archiefbeleid uitgetekend voor de Vlaamse overheid door 
de Stuurgroep Strategisch Archief. Dat is uitgemond in het 
rapport Geheugen in gevaar, analyse van het papieren en 
digitale document- en archiefbeheer van de Vlaamse over-
heid. 1”

Bart Severi: “Die Coördinerende Archiefdienst werd ook 
opgericht door de nota van de minister in 2007. De 
belangrijkste taak van die dienst is er voor te zorgen dat 
er een archiefbeleid is binnen de Vlaamse overheid, dat 
er goed omgegaan wordt met het dynamisch, semistatisch 
en op termijn ook het statisch archief. Vandaar ook dat de 
rest van de projecten getrokken worden door die dienst. 
Bijvoorbeeld het semistatisch-archiefdepot in Vilvoorde, een 
aantal beleidslijnen voor digitale archivering, digitale duur-
zaamheid, het ontwikkelen van een digitaal depot voor de 
Vlaamse overheid enz. We zijn met vier mensen binnen het 
departement Bestuurszaken, maar uiteraard werken we via 
de Stuurgroep Strategisch Archief samen met alle beleidsdo-
meinen van de Vlaamse overheid.”

Die Stuurgroep Strategisch Archief bestaat uit de archiva-
rissen van de verschillende beleidsdomeinen?

Bart Severi: “Inderdaad, samen met nog een aantal andere 
spelers in het veld, bijvoorbeeld de entiteit e-government en 
ict-beheer, e-IB, voor de link met digitale archivering. Maar 
de kern wordt gevormd door die archivarissen per beleids-
domein. We hebben gemerkt dat daardoor binnen de 
Vlaamse overheid de bewustwording en de sensibilisering 
omtrent het belang van archief- en documentbeheer is toege-
nomen. Dat archief niet alleen culturele waarde heeft, maar 
ook een administratieve gebruikswaarde. Met als gevolg 
dat steeds meer entiteiten zelf een eigen archiefbeheersplan 
hebben. Onlangs is dat van het departement Bestuurs zaken 
goedgekeurd door de algemeen rijksarchivaris. Dat is voor 
ons departement, maar ook voor alle andere entiteiten 
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binnen de Vlaamse overheid, een heel belangrijk instru-
ment om de eigen informatiehuishouding onder controle te 
houden.”

Minister Bourgeois: “Het was een belangrijke optie om per 
domein er voor te zorgen dat iemand de verantwoordelijk-
heid zou dragen. Het was een rommeltje durf ik bijna te 
zeggen. Vilvoorde is ook een stap in de goede richting. Het 
was broodnodig dat we ons eigen archief organiseerden 
en zorgen dat het professioneel wordt bijgehouden en ook 
gebruikt kan worden voor professionele onderzoeken.”

Bart Severi: “We hebben met Vilvoorde voor de Vlaamse 
overheid echt wel een inhaalbeweging gemaakt die nodig 
was. Als we kijken naar de interesse in het aanbod dat 
Vilvoorde biedt wat betreft dienstverlening en professioneel 
beheer van het semistatisch archief, dan merken we wel dat 
het leeft bij de verschillende entiteiten, departementen en 
agentschappen.”

In de beleidsnota’s is sprake van een Vlaams Archiefhuis. 
Wat zal dat inhouden?

Minister Bourgeois: “Voor het Vlaams Archiefhuis denken  
we meer aan de ontsluiting van het cultureel, statisch 
archief. We zochten daarvoor naar onroerend erfgoed 
dat we toegankelijk konden maken. Na een studie van de 
Vlaamse bouwmeester bleek dat we op zoek moesten gaan 

naar een landmark met enige aantrekkingskracht gemaakt. 
En dan was daar de opportuniteit om mee in het project 
de Waalse Krook in Gent te stappen waar je breder kunt 
gaan, maar er zijn nog een paar hinderpalen.”

Oorspronkelijk was er sprake van een Vlaams Instituut 
voor de Archivering van Audiovisueel Erfgoed, is dat dan 
nog een andere instelling die in de Waalse Krook komt? 
Of is er toch een verschuiving in het denken over dat 
instituut en het Vlaams Archiefhuis?

Minister Bourgeois: “Het is de bedoeling, als het kan, om 
dat samen te brengen. Op één plaats, één aanbod. Er is 
nog geen beslissing, maar het zou mooi zal als het kon.”

Bart Severi: “De precieze uitwerking daarvan, de concrete 
vorm en hoe dat ingebed zou worden in de Waalse Krook, 
ligt nog niet vast. Trouwens, ook voor het digitale semi-
statisch archief moet er een oplossing komen. Net zoals 
dat voor het papieren semistatisch archief in Vilvoorde. 
Cru gezegd, als Vilvoorde er niet zou zijn als professio-
nele oplossing voor het papieren semistatisch archief, dan 
heb je ook geen middel om een Vlaams Archiefhuis op te 
richten voor het statisch archief van de Vlaamse overheid. 
Dat spreekt voor zich. Vandaar dat wij ook bezig zijn met 
een project om een digitaal depot voor het archief van de 
Vlaamse overheid en voor de verschillende entiteiten op te 
richten. En uiteraard is die inbedding van het digitaal depot 

Geert Bourgeois.
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van het statisch archief van de Vlaamse overheid minder 
relevant dan voor het papieren archief. Daar geldt vooral, 
op welke manier ga je dat ontsluiten? Dat kan op verschil-
lende manieren, dat is het voordeel van het digitale.” 

Wat zijn de plannen op vlak van digitale archivering 
binnen de Vlaamse overheid? Komt er een overkoepe-
lend e-depot voor alle besturen in Vlaanderen naar het 
voorbeeld van Nederland?

Minister Bourgeois: “Er is al een visietekst. In mijn beleids-
nota stond er een beleidsplan tegen de digitale Alzheimer 
en dat is ondertussen intern gevalideerd door het College 
van Ambtenaren-Generaal. Dat bevat een aantal actielij-
nen waaronder ontwikkeling van het digitale depot van de 
Vlaamse overheid, een doorgedreven vorming over digitale 
duurzaamheid en ook de creatie van een beheerscyclus. 
Dat beleidsplan loopt nu. Het is de bedoeling natuurlijk om 
in overleg te gaan en te zorgen dat niet iedereen het warm 
water opnieuw moet uitvinden. We overleggen momenteel 
met een aantal actoren: het Vlaams Parlement, de stad Gent 
en het ocmw van Gent die voorlopers zijn op een aantal 
vlakken. Het is de bedoeling dat de kennis die we verwer-
ven, de ervaring die we opdoen, de methodiek die we 
ontwikkelen, opengesteld wordt.” 

Bart Severi: “De beleidsnota waar de minister naar ver-
wees, het beleidsplan tegen digitale Alzheimer, wil er in 
eerste instantie voor zorgen dat het digitale archief van de 
Vlaamse overheid op orde zit. Ook daar willen we die 
inhaalbeweging maken. Er zijn acht actielijnen, met onder 
andere de ontwikkeling van het digitale depot. Dat is op dit 
moment één van de actielijnen die opgestart is. We weten 
wat de behoeften zijn van de verschillende archiefvormers 
op vlak van digitale duurzaamheid en we willen dat nu 
vertalen in functie van een ict-oplossing. In Nederland is 
onlangs een akkoord getekend om er voor te zorgen dat er 
een landelijk dekkend netwerk is van e-depots. Er zijn een 
aantal gemeenten en het Nationaal Archief in Den Haag 
die al een concrete infrastructuur hebben en waar ook al 
de eerste officiële overdrachten zijn gebeurd. Ik denk dat 
dit een heel mooi voorbeeld is van de manier waarop dat 
zou kunnen gaan. We merken ook dat bij de verschillende 
zorgdragers terecht de vraag leeft: ‘Hoe gaan wij om met 
ons digitaal archief?’. Dat is een complexe problematiek. 
Vandaar dat wij al samen gezeten hebben met een aantal 
zorgdragers uit Gent, binnenkort ook met het Vlaams Parle-
ment, die zelf ook al een aantal stappen hebben gezet in 
de richting van een goed werkend digitaal depot.” 

Er zijn allicht wel wat kleinere zorgdragers die dat op 
eigen houtje niet kunnen organiseren.

Minister Bourgeois: “Ik denk dat het mooi zou zijn voor klei-
nere spelers als we zouden kunnen komen tot zo’n aanbod. 
Zodanig dat je ook zeker bent van kwaliteit, dat er een 
aantal standaarden gehanteerd worden inzake transparan-
tie, raadpleegbaarheid. Ook voor wie zoekt, de gebruikers, 

zou het mooi zijn als er één platform is waar je voor alles 
terecht kunt. Maar dat zal een groot werk zijn.”

Wat zal de relatie zijn tussen het nieuw op te richten cen-
trale register voor publiekrechtelijke archieven en Archief-
bank Vlaanderen, de organisatie die nu al een dergelijk 
register beheert voor privaatrechtelijke archieven? 

Minister Bourgeois: “We moeten leren van wat opgebouwd 
is door de private actoren. Wat daar ontwikkeld wordt, zal 
in overleg gebeuren met hen om dubbel werk te vermijden.”

Bart Severi: “Het is natuurlijk nog heel vroeg. We werken in 
de eerste fase aan een aantal uitvoeringsbesluiten met werk-
datum begin 2012. Welke vorm dat het nieuwe register ook 
zal aannemen, het zal in nauwe samenwerking ontwikkeld 
worden met de bestaande Archiefbank Vlaanderen. Dat kan 
door uitwisseling van technologie of op een andere manier. 
Welke keuze we daar ook in zullen nemen, het belangrijkste 
is dat we komen tot een register dat er voor zorgt dat de 
burger of de archiefvormer zelf een duidelijk toegangspor-
taal heeft om te weten waar nu welke archiefdocumenten 
zitten. Op dit moment is dat heel moeilijk. Je hebt het recht 
om bijvoorbeeld bestuursdocumenten in te kijken maar je 
weet niet welke documenten er in het bezit zijn van een 
archiefvormer.”

Bart Severi.
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Voor een onderzoeker is het onderscheid tussen privaat-
rechtelijk en publiekrechtelijk misschien niet altijd rele-
vant? Die is op zoek naar informatie over een specifiek 
thema.

Minister Bourgeois: “Minimaal lijkt me dat er links zijn. Kan 
je tot één portaal komen? Dat is nog een andere vraag. Dat 
zal niet zo evident zijn. We moeten uitgaan van maximale 
samenwerking en maximale gebruiksvriendelijkheid.”

Het decreet voorziet in de oprichting van een steunpunt. 
Faro is het Vlaams steunpunt voor cultureel erfgoed. Hoe 
zullen beide steunpunten zich tot elkaar verhouden?

Minister Bourgeois: “De RIA (red. reguleringsimpactanalyse) 
loopt nu. Die moet nog voort uitgewerkt worden. Ik denk in 
elk geval dat het een goede zaak zou zijn om uit Faro lering 
te halen. Het is natuurlijk complementair, niet hetzelfde. Je 
moet daar rekening mee houden en zoveel mogelijk kennis 
delen, inzichten verwerven, leren uit ervaring.”

Is het al duidelijk of dat nu een aparte structuur wordt of 
dat het binnen het Vlaams Archiefhuis komt, of binnen de 
Coördinerende Archiefdienst?

Minister Bourgeois: “Ik vertrouw er op dat we een goede 
RIA krijgen met een oplijsting van de diverse opties, van een 
nuloptie tot en met een integraal opgaan in één geheel met 
daartussen een aantal andere. Uiteindelijk krijgt de politiek 
dan diverse keuzes voorgeschoteld.”

Bart Severi: “De dienst wetsmatiging van het departement 
Bestuurszaken, die ook de methodiek van de RIA’s heeft 
opgemaakt en de opmaak van de RIA’s begeleidt, heeft 
momenteel een project opgestart voor een nieuw bereke-
ningsmodel om te achterhalen wat nu precies de beheers-
kosten zijn voor de Vlaamse overheid als ze iets doet op 
regelgevend vlak. Concreet in dit geval de oprichting van 
een steunpunt in deze of gene vorm. We zorgen er voor dat 
de RIA onderbouwd is, zowel kwalitatief als kwantitatief om 
te weten wat de voor- en nadelen zijn voor elke optie.”

Minister Bourgeois: “We zitten aan de ene kant met een 
cultureel aspect en aan de andere kant het bestuurlijk-admi-
nistratieve aspect, dat is duidelijk. Dat zijn twee onderschei-
den uitgangspunten, maar op basis van die RIA zal, zoals 
bij de vorige, intensief overlegd worden met de andere 
spelers op het terrein.” 

Zijn er nog andere raakpunten met het Cultureel-Erfgoed-
decreet?

Minister Bourgeois: “Bedoeling is om te kijken wat inzake 
kwaliteitscriteria mutatis mutandis kan overgenomen worden. 
Criteria voor een goed, geordend en toegankelijk archief, 
dat kun je alleen maar aanscherpen door over het muurtje te 
kijken. Wat bestaat er, wat kun je er mee doen.”

Bart Severi: “Op dit moment werken we samen met het 
Agentschap Kunsten en Erfgoed, dat trouwens ook heel het 
traject van het Archiefdecreet mee heeft doorlopen. We 
stemmen met hen af op het vlak van de criteria voor behoud 
en beheer zoals die in het Cultureel-Erfgoeddecreet staan. 
Uiteraard kan het niet de bedoeling zijn dat het Archief-
decreet voor het bestuurlijk-administratief archief bepaalde 
criteria gaat opleggen die dan tegenstrijdig zijn met het 
Cultuureel-Erfgoeddecreet. Ook daar willen we er voor 
zorgen dat er voor de zorgdragers geen bijkomende lasten 
gecreëerd worden, integendeel. Culturele archiefwerking is 
iets anders dan bestuurlijk-administratieve archiefwerking. Ze 
zijn wel complementair.” 

Als het gaat over het Vlaams Archiefhuis, waar het sta-
tisch archief zit, worden die raakpunten toch intenser?

Bart Severi: “Ja, uiteraard, maar of dat het nu over het 
statisch archief gaat of het semistatisch archief, het Archief-
decreet blijft onverkort van kracht zolang het gaat over een 
bestuursinstantie, over een zorgdrager. Dat zal spelen voor 
het Vlaams Archiefhuis maar ook voor alle andere zorgdra-
gers die cultureel archief bezitten.”

Binnen de VVBAD hebben werkgroepen jarenlang selec-
tielijsten opgesteld en ter goedkeuring voorgelegd aan 
het Rijksarchief, in overeenstemming met de Archiefwet. 
Het opstellen van selectielijsten wordt nu een taak voor 
op te richten commissies. Hoe zullen die commissies in 
de praktijk opgericht worden en functioneren? Zal de 
expertise van de beroepsvereniging gebruikt worden in 
de nieuwe commissies?

Bart Severi: “Maximaal zou ik zeggen. Het werken met 
selectiecommissies, één commissie per bestuursniveau, is 
een principe dat in de Proeve van Archiefdecreet stond. 
Dat principe is ontleend aan de praktijk die de VVBAD 
mee heeft vormgegeven en die ze ondersteunt en trekt. Wij 

 Geert Bourgeois: 

De VVBAD heeft het water opgewarmd en we gaan het niet opnieuw 
 opwarmen. We gaan het water gebruiken dat er is. We gaan met 
   dankbaarheid gebruik maken van wat er bestaat.“

”
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merken dat die praktijk leidt tot mooie resultaten, dat er 
gemeenschappelijke selectielijsten zijn voor ocmw’s, voor 
gemeenten. Vandaar dat wij er voor gekozen hebben om in 
het Archiefdecreet die werkwijze over te nemen en dat struc-
tureel te ondersteunen. Hoe die selectiecommissies precies 
vormgegeven zullen worden, is opnieuw onderdeel van de 
RIA. Ook daar zullen uiteraard de VVBAD, de VVSG en de 
andere actoren geconsulteerd worden, zoals dat gebeurd is 
voor het decreet.” 

Minister Bourgeois: “De VVBAD heeft het water opgewarmd 
en we gaan het niet opnieuw opwarmen. We gaan het 
water gebruiken dat er is. We gaan met dankbaarheid 
gebruik maken van wat er bestaat.”

Er zal wel ondersteuning nodig zijn, nu draait het vol-
ledig op vrijwilligers met alle beperkingen van dien.

Bart Severi: “Daar zijn we ons ook van bewust. Dat werk 
gebeurde nu door archivarissen, op avondvergaderingen en 
vaak buiten hun uren. Omwille van het feit dat de selectielijs-
ten een cruciaal sluitstuk van het decreet zijn, het gaat hier 
over het vernietigen van bestuursdocumenten, moet dat op 
een goede manier geregeld worden. We vinden dat een 
van de belangrijkste onderdelen van het decreet.”

Archiefbeheer zal nu geregeld worden voor de verschil-
lende beleidsniveaus. Het decreet vraagt dat de uitvoer-
ders van het archiefbeheer voldoende deskundig zijn. 
Hoe moeten we dit interpreteren? Wordt er gekeken naar 
diploma’s, ervaring, …? Zijn er maatregelen voorzien om 
de deskundigheid te bevorderen?

Minister Bourgeois: “Je hebt de optie van een diploma maar 
als overheid gaan we, net zoals in de privésector, werken 
met elders verworven competenties. Federaal is dit nu een 
aantal maanden geleden aanvaard zodanig dat wij dat 
ook nu kunnen overnemen. Je kunt schitterende mensen 
hebben die niet het juiste diploma hebben maar die wel de 
competenties hebben die je zoekt. Dat is één van de punten 
waar we al een tijd voor gaan met de Vlaamse regering. Ik 
ken de sector niet goed genoeg maar ik denk dat er ook bij 
jullie een aantal mensen actief zijn die hun sporen verdiend 
hebben, die de kennis, ervaring en de kunde hebben om dit 
werk te doen. Die mensen worden natuurlijk, hetzij door een 
lokale overheid, hetzij door de Vlaamse overheid, wel aan 
een examen onderworpen zoals iedereen.” 

Bart Severi: “De reden waarom in het Archiefdecreet niet 
staat ‘diploma x of diploma y vereist’ spreekt voor zich. Dat 
zijn wettechnische redenen. In het uitvoeringsbesluit worden 
die criteria uitgewerkt.” 

Hoe zal de deskundigheid op het terrein bevorderd 
worden?

Minister Bourgeois: “We moeten dat bekijken. Op lokaal 
niveau gaan die vragen rijzen: ‘Wie doet dat?’ ‘Zijn die 

mensen daar voldoende voor opgeleid?’ ‘Is er daar onder-
steuning voor?’”

Bart Severi: “We denken dat het steunpunt daar een belang-
rijke rol in kan spelen. Zo kan er misschien samengewerkt 
worden met bestaande actoren zoals provinciale bestuurs-
scholen. Zij hebben nu al een didactische rol naar de 
gemeenten en naar de besturen toe van de provincies.” 

Ook met de vereniging trachten we een rol te spelen op 
vlak van deskundigheidsbevordering. 

Bart Severi: “Uiteraard, de VVBAD is een voorbeeld in het 
sensibiliseren en ook in het informeren en het onderrichten 
van de archiefsector in de verschillende aspecten van 
archiefbeheer. Of het nu gaat over de klassieke archiefvor-
ming van het ancien régime of over de digitalisering van 
facturen, jullie bestrijken het volledige terrein. We willen er 
voor zorgen dat het steunpunt daar ook een belangrijke rol 
in kan spelen zodat de verschillende zorgdragers bereikt 
worden en zij niet aan hun lot worden overgelaten, maar 
integendeel worden ondersteund om te voldoen aan de 
juiste eisen.”

Bert Corluy.

Interview Geert Bourgeois
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Minister Bourgeois: “We moeten er vooral voor zorgen 
dat de kwaliteitsstandaarden overal gehaald worden en 
er voldoende professionalisme is. Ik denk dat er bij de 
Vlaamse overheid ook wel wat mogelijkheden zijn om 
ervoor te zorgen dat er ondersteuning, vorming, opleiding 
kan verstrekt worden.”

De Vlaamse Gemeenschapscommissie (VGC) valt niet 
onder het toepassingsgebied van het decreet. Moet de 
VGC dan een eigen archiefreglement uitwerken of is er 
een andere oplossing voorzien?

Minister Bourgeois: “Dat moet op basis van vrijwilligheid 
gebeuren, net zoals bij het Vlaams Parlement. Wij kunnen 
niets decretaal opleggen aan een parlement door de schei-
ding van de machten. Ik hoop dat er voldoende openheid 
en goede wil is en vooral voldoende inzicht.” 

Bart Severi: “We hebben het Vlaams Parlement, net zoals de 
VGC, in het begin van de RIA van het Archiefdecreet gecon-
sulteerd en beide partijen hebben uitdrukkelijk te kennen 
gegeven: ‘wij vinden dit een belangrijk initiatief en wachten 
af hoe het decreet vormgegeven zal worden.’ Ze zullen met 
heel veel bereidwilligheid kijken op welke manier ze dat 
kunnen overnemen. Voor het Vlaams Parlement betekent dat 
dan een eigen archiefreglement, daar is een overleg voor 
ingepland met de archivaris van het Vlaams Parlement. De 
VGC wil zien op welke manier zij dat kunnen vertalen naar 
hun eigen werking. Wij hebben van in het begin een grote 
bereidwilligheid gemerkt bij die twee instanties.” 

Er zijn nog bevoegdheidsconflicten tussen Archiefwet en 
Archiefdecreet. Kan dit opgelost worden door een samen-
werkingsakkoord met het Rijksarchief? Wat als er geen 
akkoord komt? Dreigen hier geen eindeloze discussies? 
Zullen archieven niet uit elkaar getrokken worden, tegen 
alle archivistische principes in?

Minister Bourgeois: “We hopen dat er geen clash komt. Wij 
zijn er van uitgegaan dat Vlaanderen de bevoegdheid heeft 
voor het volledige archief. Ik heb dat toegelicht zowel in de 
commissie als in de plenaire vergadering van het Vlaams 
Parlement. Als dat niet zo zou zijn, quod non, dan kunnen 
we ons nog altijd beroepen op artikel 10 van de bijzon-
dere wet op de hervorming der instellingen. Die zegt dat 
je bevoegdheden mag uitoefenen als die noodzakelijk zijn 
om een eigen coherent beleid te kunnen voeren. Wij gaan 
er vanuit dat dat echt zo wel is. Gaat de federale overheid 
daar niet mee akkoord en wordt de zaak beslecht voor het 
grondwettelijk hof, dan gaan we ons daar verdedigen. Ik 
hoop dat het niet zover komt. Wij hebben ook, los van die 
bevoegdheden, aangeboden om tot een aantal samen-
werkingsakkoorden te komen. Maar om samen te werken 
moet je met twee zijn en voorlopig wordt die boot jammer 
genoeg afgehouden door de rijksarchivaris.”

Bart Severi: “De laatste contacten met de rijksarchivaris date-
ren van een half jaar geleden. Ondertussen is het Archief-

decreet in een stroomversnelling gekomen. Op dat moment 
heeft hij er voor gekozen om de gesprekken af te breken. 
Nu, dat weerhoudt er ons niet van om te blijven nadenken 
over de mogelijkheid van een samenwerkingsakkoord en 
te kijken op welke manier dat zou kunnen vormgegeven 
worden.” 

Er berusten federale archieven bij lokale en regionale 
overheden, nl. archieven met betrekking tot gedeconcen-
treerde federale taken, zoals politie, brandweer en bur-
gerlijke stand. Hoe zal dit aangepakt worden? Dreigen 
we ook hier niet archieven uit elkaar te trekken? Zal een 
samenwerkingsakkoord hier ook een oplossing moeten 
brengen?

Bart Severi: “Wij zijn ons daar ten volle van bewust. De 
invulling van het begrip ‘goede, geordende en toegankelijke 
staat’ op het Vlaamse en het federale niveau moet op elkaar 
afgestemd zijn. Ook voor de selectie is dat een probleem. 
Die gedeconcentreerde taken worden meegenomen in 
de selectielijsten die goedgekeurd zullen worden door de 
Vlaamse regering. Heeft Vlaanderen daar dan bevoegdheid 
over? Zijn er dan andere regels vanuit het federale voor die 
taken?” 

Minister Bourgeois: “Daar moet inderdaad naar gekeken 
worden maar nogmaals, wij hebben de hand gereikt en 
hopen dat die nu ook genomen wordt. We gaan nog eens 
een nieuwe poging ondernemen.”

De Vlaamse regering werkt aan een interne staatsher-
vorming en het Groenboek is zopas goedgekeurd. In het 
Groenboek staat dat het streekgericht bibliotheekbeleid 
een provinciale bevoegdheid blijft. Ook het depotbeleid 
zou provinciaal blijven. In hoeverre is dat definitief? 

Minister Bourgeois: “Het is een Groenboek natuurlijk. De 
dialoog zal nu gevoerd worden met alle actoren, namelijk 
de provincies, de steden en gemeenten en het Vlaams 
Parlement. Het regeerakkoord bepaalt een aantal principes 
die vast liggen. Over de concrete uitwerking kan natuurlijk 
nog gediscussieerd worden. De klemtoon zal liggen op de 
gemeenten enerzijds en Vlaanderen anderzijds. De provin-
cies krijgen een focus op grondgebonden taken maar er zijn 
een aantal uitzonderingen op. Het is niet altijd zwart-wit. 
Maar het is een beetje voorbarig om daar nu verder op in 
te gaan. We staan open voor dialoog en er gaan heel wat 
suggesties, opmerkingen binnenkomen. In het najaar voeren 
we dan het debat en zal de Vlaamse regering de definitieve 
keuzes maken. In elk geval willen we komen tot een grote 
bestuurlijke vereenvoudiging. Vlaanderen is, en de term 
komt niet van mij, bestuurlijk verrommeld. Er zijn veel te veel 
bestuurlijke instellingen. We hebben de 308 gemeenten, 
308 ocmw’s, 5 provincies en de hele Vlaamse overheid, 
met alle gedeconcentreerde diensten in de provincies en 
ten slotte, naar schatting want niemand weet het, een kleine 
zeshonderd tussenstructuren tussen gemeenten en provincies. 
We willen echt wel, ook in het kader van de efficiëntie, 
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kortere bestuurslijnen, meer duidelijkheid, minder overheid, 
vereenvoudigen. De krijtlijnen liggen vast maar dialoog is 
nog mogelijk, anders is het geen Groenboek.” 

Uit de lectuur van het Groenboek is niet helemaal duide-
lijk of er nog overleg komt met het middenveld, met de 
verschillende sectoren.

Minister Bourgeois: “Het is niet zo dat alle financiering 
via het Gemeentefonds zal lopen. We gaan wel naar 
een heel grote vereenvoudiging, maar het sectorale blijft 
behouden in al zijn aspecten. Wel zullen de planlasten voor 
de gemeenten heel sterk vereenvoudigd worden. Er gaat 
een andere manier van beoordeling komen. De klemtoon 
zal veel meer liggen op de verantwoordelijkheid van de 
gemeenten. Die moeten één plan maken voor de gehele 
bestuursperiode van zes jaar. Daarin moeten alle aspecten, 
ook het sectorale, zitten. Dat spoort samen met de nieuwe 
beheers- en beleidscyclus, financieel dan, die een geheel 
andere manier van rapporteren met zich mee zal brengen. 
Er komt meer autonomie voor de gemeenten, maar aan de 
hand van het boekhoudsysteem ga je kunnen kijken of de 
doelstellingen gehaald worden. Het zal ook democratischer 
worden. Gemeenteraadsleden en andere belangstellenden 
gaan veel gemakkelijker zien: ‘Dat was de doelstelling bij 
het begin van de regeerperiode, en die wordt gehaald’. Bij 
wijze van boutade heb ik altijd gezegd een sportfunctionaris 
in Izegem werkt een half jaar lang aan het maken van zijn 
plan en de volgende helft schrijft hij zijn rapport over wat 
voorbij is en ondertussen heeft de brave man geen tijd om 
de Izegemenaar aan het sporten te brengen. Het moet dus 
transparanter worden maar er zal ook meer benchmarking 
komen van de steden en gemeenten, net zoals wij meer en 
meer gebenchmarkt worden internationaal. En dan kan de 
kiezer oordelen over je beleid, beter dan die betuttelende 
Vlaamse regering. Maar de zorg voor het sectorale blijft 
natuurlijk. Het is niet zo dat men los van Vlaamse kaders, 
doelstellingen en beleid zal kunnen opereren.” 

Er blijft mogelijkheid om, bijvoorbeeld voor openbare 
bibliotheken vanuit Vlaanderen dat beleid voor een stuk 
te blijven bepalen, een aantal minimumnormen op te 
leggen?

Minister Bourgeois: “Absoluut, ja. Er zal toetsing blijven, 
maar de manier waarop zal veranderen. De betutteling, 
de bevoogding van de gemeenten zit precies in al dat 
sectorale en daar willen we zorgen voor een heel ander 
kader. Maar natuurlijk is het evident dat een gemeente die 
aanspraak wil maken op subsidies normen en doelstellingen 
moet halen. Alleen gaan we dat op een andere manier 
organiseren.” 

En is er in dat hele proces nog ruimte voor inbreng vanuit 
het middenveld?

Minister Bourgeois: “Ja, het Groenboek is gepubliceerd. 
Iedereen kan nu zijn opmerkingen formuleren. Ik denk dat 

het de eerste keer is dat het zo formeel gebeurt. Het is een 
Europese manier van werken. Het is niet evident want je 
bent heel kwetsbaar, ook voor de oppositie want uiteindelijk 
ga je naar het parlement met een Groenboek waarover je 
in dialoog moet gaan. Maar ik vind dat dit moet kunnen. 
Het is de enige manier om precies ook het middenveld, de 
stakeholders de kans te geven om opmerkingen te formu-
leren. Tot nu toe werkten wij met de regelgevingsagenda, 
iedere minister geeft op wat hij zou gaan ‘regelen’ in de 
loop van de komende periode. Eigenlijk werkt dat niet. Ik 
heb van geen enkele organisatie reacties, opmerkingen of 
voorstellen gekregen aan de hand van de regelgevingsa-
genda die ik publiceerde.” 

Ten slotte, aan wie zal minister Bourgeois zijn eigen 
archieven toevertrouwen?

Minister Bourgeois: “Mijn persoonlijke archieven gaan ooit 
naar het ADVN, dat is duidelijk. Ik heb de ambitie om ze 
eerst nog eens zelf te bekijken om wat notities te nemen 
voor mijn memoires, voor het geval ik die ooit ga schrijven. 
Tot nu toe ben ik er nog niet toe gekomen.” 

Onze vraag alludeerde ook op de problematiek van 
kabinetsarchieven: in hoeverre zijn zij openbaar of niet. 
Er is geopteerd om kabinetsarchieven niet op te nemen in 
het Archiefdecreet. 

Bart Severi: “De kabinetsarchieven van de provinciegou-
verneurs zitten wel in het toepassingsgebied omdat zij 
ambtenaren zijn. Dat is een duidelijk onderscheid. Maar 
inderdaad, het Archiefdecreet is een decreet dat zich richt 
op de publiekrechtelijke archieven en dus was het logisch 
om ons toepassingsgebied zo eenduidig mogelijk te maken 
en de privéarchieven van een ministerieel kabinet niet mee 
te nemen.”

Bedankt voor dit gesprek.

Interview: Johan Vannieuwenhuyse en Bruno Vermeeren
Foto’s: Francis Vlieghe.
 

Noten

 1. http://www2.vlaanderen.be/proces-en-informatiebeleid/ca/ 
projectenArchiefbeleidVO.html
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Het Depot

Door een eerste archiefdoos te depon-
eren, opende minister van Bestuurszaken 
Geert Bourgeois maandag 20 septem-
ber officieel ‘Het Depot’.  
Marijke Verhavert, afdelingshoofd 
Proces- en Informatiebeleid, en Dries 
Vandaele, informatieanalist Coör-
dinerende Archiefdienst, lichtten 
respectievelijk het bijhorende informa-

tiebeleid en de concrete werking van 
het Depot kort toe. 

Met dit Depot beschikt de Vlaamse overheid over een 
geschikte en moderne locatie om haar papieren archief te bewaren 

en te centraliseren. Dit Vlaamse archiefonderkomen zal uitsluitend het semistatisch 
archief bewaren, ofwel documenten die niet langer dagelijks geraadpleegd worden maar die om admin-
istratieve of juridische redenen wel de moeite waard zijn om bij te houden. Bovendien is vanaf nu elke 
Vlaamse overheidsadministratie verantwoordelijk voor het geordende en toegankelijke beheer van haar 
archiefdocumenten zoals bepaald in het Archiefdecreet.

Als complex huist het Depot twintig strekkende kilometer archief in een geautomatiseerd rolklassement en 
beantwoordt het aan de laatste kwaliteitsnormen van archiefbeheer. Zo zorgen een klimaatbeheersingssys-
teem en het gebruik van sassen aan de inrijpoorten er voor dat de binnentemperatuur en luchtvochtigheid 
relatief constant blijven. Om de aanpassing van net overgedragen archieven zo geleidelijk mogelijk te 
laten verlopen werd er ook voor een quarantaineruimte gezorgd. Op deze manier wordt een stijging in 
de vochtigheidsgraad door het plaatsen van overdrachten uit niet-geklimatiseerde ruimte vermeden. De 
depotbeheerderstool laat de medewerkers ten slotte toe om de overdracht, bewaartermijn, vernietiging en 
raadpleging van het aanwezige archief nauwkeurig op te volgen.

Het Depot, voor wie? 
Het informatiesysteem maakt dat de overgedragen archieven makkelijk kunnen worden opgevraagd. Het 
Depot richt zich in de eerste plaats tot de verschillende departementen en agentschappen van de Vlaamse 
ministeries maar ook de informatiezoekende burger is welkom mits toelating van de instantie die het archief 
heeft overgedragen. Inzage is dan enkel mogelijk in de leeszaal ter plaatse.

Het Depot - Gustaaf Levisstraat 45 -1800 Vilvoorde - Depot.vilvoorde@bzvlaanderen.be
Het Depot is elke werkdag open van 9.00 u. tot 16.00 u.


